
PROTOKÓŁ Nr XXXVII/2013
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 29 listopada 2013 roku

Sesję  rozpoczęto  o  godz.  1105,  zakończono  o  godz.  1258.  Posiedzenie  odbyło  się  w  sali
posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności.

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy                           -     Roman Kłosowski
2. Sekretarz Gminy                    -     Irena Oleksy
3. Skarbnik Gminy -     Bożena Tomaszewska
4. Protokolant -     Anna Drabik

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych
list obecności.

Listopadowa Sesja rozpoczęła się bardzo miłą uroczystością. Głos zabrał pracownik 
cywilny WKU - pan Eugeniusz Kaczorowski, odczytał Decyzję  nr 2419 Ministra Obrony 
Narodowej z 9 października 2013 r. o nadaniu Srebrnego Medalu Za Zasługi dla 
Obronności Kraju. Tym razem, odznaczenie to przypadło Państwu Grażynie i Edwardowi 
Michałowskim. Wychowali Oni trzech synów, którzy odbyli służbę w Wojsku Polskim. 
Wręczenia odznaczeń, listów gratulacyjnych i kwiatów dokonali: Wójt - Roman Kłosowski, 
Szef WKU w Koszalinie -  ppłk Robert Hryckowian, Przewodniczący Rady Gminy -  Jan 
Prus oraz Inspektor – Halina Śliwa.

Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XXXVII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 radnych.

Spóźnienia:
• Radny  Stanisław  Turowski  (pkt  I.4.  Sprawozdanie  Wójta  z  pracy  w  okresie
międzysesyjnym  - godz. 11.15).

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.

Wójt wystąpił o dokonanie zmiany – wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały w
sprawie  upoważnienia kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Manowie do
wydawania decyzji w sprawie przyznawania dodatku energetycznego. Od 1 stycznia 2014
roku  wchodzi w życie ustawa o dodatku energetycznym. Uchwała musi być ogłoszona w
Dzienniku Urzędowym Województwa Zachodniopomorskiego, dlatego musimy ją podjąć z
odpowiednim  wyprzedzeniem,  aby  mieszkańcy  z  powodu  opóźnienia  nie  ponieśli
konsekwencji finansowych. Dodatek będzie się należał osobom, które pobierają dodatek
mieszkaniowy. Będziemy otrzymywali na ten cel dotację z budżetu państwa. 

Innych wniosków do porządku obrad nie wniesiono, w związku z tym Przewodniczący Rady
poinformował,  że  wnioskowany  przez  Wójta  projekt  uchwały  zostanie  zapisany  do
porządku obrad w punkcie II.3.m. Do zmian w porządku obrad uwag nie wniesiono. 
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I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XXXVI Sesji Rady Gminy.
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji.
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
8. Interpelacje i zapytania.
9. Trybuna obywatelska.

II. Sprawy problemowe:
1. Zimowe utrzymanie dróg.
2. Pierwsze czytanie projektu budżetu gminy na 2014 rok.
3. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) zmian w budżecie gminy na 2013 rok, 
b) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 

2013-2024,
c) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 

2014 rok,
d) harmonogramu realizacji zadań wynikających z „Gminnego Programu 

Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2011-2014”w roku 2014,
e) nieodpłatnego przejęcia działki gruntu,
f) przyjęcia „Programu i zasad współpracy Gminy Manowo z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na rok 2014”,

g) realizacji projektu pn. „Partnerstwo Samorządów Koszalińskiego Obszaru 
Funkcjonalnego szansą na wzmocnienie potencjału rozwojowego regionu”,

h) zatwierdzenia taryfy za zbiorowe zaopatrzenie w wodę,
i) zatwierdzenia taryfy za zbiorowe odprowadzanie ścieków,
j) zatwierdzenia taryfy abonamentowej za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe

odprowadzanie ścieków,
k) uchylenia uchwały w sprawie ustalenia stawki do podatku rolnego,
l) uchylenia uchwały w sprawie ustalenia stawki do podatku leśnego,
m) upoważnienia kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Manowie do 

wydawania decyzji w sprawie przyznawania dodatku energetycznego
4. Wolne wnioski i informacje.
5. Odpowiedzi na interpelacje.
6. Zakończenie.

Ad. I. 2. Przyjęcie protokołu XXXVI Sesji Rady Gminy
Protokół XXXVI sesji przyjęty został 13 głosami za, przy 1 wstrzymującym się. 

Ad. I. 3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się
następującymi sprawami:
� 31 października, 14, 21 i 28 listopada pełniłem dyżur w UG Manowo.
� 16 listopada brałem udział w Kapeliadzie Manowskiej, która odbyła się w Gminnym
Ośrodku Kultury w Wyszewie.
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� 17  listopada  uczestniczyłem  w  115  rocznicy  urodzin  Koszalińskiej  Kolei
Wąskotorowej – na  Lokomotywowni w Koszalinie.
� 22 listopada brałem udział w posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy.

Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:
� Pan Przewodniczący był na zajezdni Kolejki w Koszalinie, a ja jechałem tą kolejką z
Manowo do Rosnowa. Podróż była męcząca, ponieważ jechaliśmy 5 km/h z powodu nowo
położonych szyn (nie były jeszcze  odpowiednio podbite). Zostało jeszcze do położenia ok.
350 m torów między drogą wojewódzką w Rosnowie a śluzą w Rosnowie. W przyszłym roku
zostanie to ukończone. Towarzystwo otrzymuje na ten cel wsparcie finansowe – dotację. 
� 15  listopada  podpisałem  z  p.  Marszałkiem  umowę  na  dofinansowanie  remontu
świetlicy w Manowie (ok. 320.000 zł). W związku z tym, że będzie remontowane poddasze
łącznie z dachem, Straż Gminna zostanie przeniesiona do obiektu po byłym posterunku
policji. Mamy umowę ze Starostą na 5 lat.
� Podpisaliśmy z p. Skarbnik umowę na pożyczkę (na prefinansowanie budowy placu
rekreacyjnego w Cewlinie). Zapłaciliśmy już udział własny w tej inwestycji. Jeszcze w tym
roku inwestycja zostanie rozliczona. 
� Mamy szansę na otrzymanie jeszcze w tym roku refundacji na stadion w Manowie
(300.000 zł). Są to środki, które zgodnie z umową powinniśmy otrzymać w 2014 roku. 
� Droga  powiatowa  w  Wyszewie  w  tym  roku  nie  została  zakwalifikowana  do
dofinansowania.  Byliśmy wysoko w rankingu – na 50 złożonych wniosków byliśmy na
szóstym  miejscu.  Wojewoda  otrzymał  z  budżetu  państwa  30%  kwoty,  którą  planował
Starosta na schetynówki. W dalszym ciągu ta droga jest brana jako priorytet w 2015 roku.
Sądziliśmy, że społeczność Wyszewa pogodziła się z wycinką alei od drogi nr 11. W tym
tygodniu była u nas delegacja mieszkańców, którzy są przeciwni wycince. To jest program
przebudowy dróg lokalnych – nie chodzi tylko o wymianę nawierzchni. Przede wszystkim
chodzi o poprawę bezpieczeństwa. Drzewa są oddalone 0,5 m od drogi. Na 140 drzew może
ok. 40 jest zdrowych. Większość z nich rośnie bliżej niż 75 cm od krawędzi jezdni. Budowa
chodnika po lewej stronie alei może trzykrotnie podrożyć koszt budowy. Właściciel drogi
będzie miał obowiązek zrobić nowe nasadzenia. Proszę p. Sołtys i radną z Wyszewa, aby w
połowie  grudnia  zorganizować  spotkanie  z  mieszkańcami.  Przeciwnicy  wycinki  drzew
zebrali 100 podpisów. Na potkanie powinny przyjść obie strony. 
� 3 grudnia na strzelnicy odbędzie się spotkanie, w którym wezmą udział: Starosta,
Dyrektor  Powiatowego  Zarządu  Dróg,  Dyrektor Lasów  Państwowych  ze  Szczecinka,
przedstawiciele  nadleśnictw.  Będziemy  rozmawiali  na  temat  przejmowania  dróg  i
możliwości  finansowania  (Lasy  Państwowe  prawdopodobnie  będą  miały  obowiązek
współfinansowania modernizacji dróg lokalnych). 
� Zwracam się  do sołtysów, aby w dniu dzisiejszym wyznaczyli  z  p.  Wojtyniakiem
osoby do odśnieżania (w Rosnowie i w Boninie już zostało uzgodnione). 
� Interpelacje w sprawie oświetleń (Manowo, Grzybniczka) – zostaną zrealizowane.
� Remonty dróg – środki w budżecie na ten cel zostały wyczerpane. Musimy poczekać
z remontami do przyszłego roku. 

Ad. I. 5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Informację  o  stanie  finansowym Gminy  przedstawiła  Bożena  Tomaszewska –  skarbnik
gminy:
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II. ZOBOWIĄZANIA JEDNOSTEK W 2013 ROKU (NA DZIEŃ 27.11.2013)

LP. NAZWA JEDNOSTKI
Zobowiązania

ogółem

1. GMINNY OŚRODEK KULTURY W WYSZEWIE 0

Urząd Skarbowy 0

ZUS 0

Pozostali kontrahenci 0

2. GOPS Manowo 0

Urząd Skarbowy 0

ZUS 0

Pozostali kontrahenci 0

3.

Gimnazjum Manowo 
Zobowiązania w jednostce :
- Zakład Kominiarski – 492,00 zł
- Agencja Kulturalno – Usługowa „ARTOS” – 270,00 zł
- Usługi „ROBOT ” – 516,60 zł 
- IMSO Ki – 29.450,11 zł
- Rumcajs – 324,00 zł
- Energa- Obrót – 526,03 zł
- Energa – Operator – 620,42 zł

RAZEM 32.199,16 zł

32.199,16

4.

Przedszkole Samorządowe w Rosnowo
Zobowiązania w jednostce :
- Zakład Kominiarski – 801,38 zł
- Hydronika – 896,75 zł
- Ekosan – 415,80 zł
- Iglotex – 1.946,49 zł
- Vademecum Ochrony Pracy – 492,00 zł
- Lex-Crimen – 184,50 zł
- Dźwigmasz – 123,91 zł
- Energa – Obrót – 574,59 zł
- Energa – Operator – 832,01 zł
- Elektrociepłownia – 7.240,79 zł

RAZEM 13.508,22 zł

13.508,22

5. Szkoła Podstawowa w Rosnowie
Zobowiązania w jednostce:
-JARSAT S.C. JE PRZEDWOJEWSCY – 129,00 zł
- Energa – Obrót – 1.453,79 zł
- PGK – 947,12 zł
- Zakład kominiarski Rafal Krasa - 492,00 zł
- Hydronika Edward Kmita – 2.671,75 zł

20.481,80
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Agencja Kulturalno – Usługowa „ARTOS” – 270,00
- Szpital Wojewódzki – 85,00 zł
- Lex – Crimen – 492,00 zł
- Wolters Kluwer – 134,10 zł
- Firma Szkoleniowa „AMT” – 760,00 zł
- Wydawnictwo VERLAG DASHOFER – 263,10 zł
- Wydawnictwo „Wiedza i Praktyka „ – 87,70 zł
- Elektrociepłownia – 12.696,24 zł

RAZEM: 20.481,80 zł

6.

Przedszkole Gminne w Boninie
Zobowiązania w jednostce :
- PUH J.Aszurkiewicz – 9.603,36 zł
- Vademecum Ochrony Pracy – 221,40 zł
- Wydawnictwo „FORUM” – 411,51 zł
- Oficyna MM – 504,93 zł
- Zakład Kominiarski R.Krasa – 246,00 zł
- Wydawnictwo Raabe – 190,70 zl
- Moje Bambino – 968,30 zł
- FHU „PATI” – 700,00 zł
- PGK sp. z o.o. – 297,64 zł
- Zespół Lekarza Rodzinnego „ELKAP” – 260,00 zł
- PGNiG – 2.413,75 zł
- PHU „RAFIX” – 1.168,50 zł
- PHTU „ELF” – 969,24 zł
- Energa – Obrót – 681,45 zł
- Energa – Operator – 781,66 zł 
RAZEM: 19.418,44 zł 

19.418,44

7.
Szkoła Podstawowa w Boninie 

Zobowiązania w jednostce :
- CKU – 7.308,54 zł
RAZEM: 7.308,54 zł

7.308,54

Ogółem zobowiązania jednostek 92.916,16

8. URZĄD GMINY

Urząd Skarbowy 0

ZUS 0

Pozostali kontrahenci 0

Faktury zaległe za 2012 rok 

- WAM – 172.894,95 zł
 RAZEM: 172.894,95 zł

Faktury bieżące na dzień 27/11/2013:
- PPU Dach – 19.483,43 zł
- Telekomunikacja Polska SA – 5.262,16 zł
- Poczta Polska – 39.958,76 zł
- Arbigo Sc – 1.611,30 zł
- IHAR – 1.805,90 zł
- Usługi gleboznawcze – 1.400,00 zł
- Sport system sp. z o.o. – 50.000,00 zł

 172.894,95

1.330.665,97
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- Zachodniopomorski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych – 2.968,02 
zł
- Dawex sp zoo – 4.340,88 zł
- Elektro-Bud Radosław Michalski – 4.920,00 zł
- Fides Nieruchomości – 3.542,40 zł
- Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej MSW w Koszalinie – 
1.175,00 zł
- Aleko sp zoo – 2.243,52 zł
- Eko-Insbud sp zoo – 2.091,00 zł
- Usługi Geodezyjno-Kartograficzne Jerzy Świętoń – 3.690,00 zł
- Domar Kazimierz Domaracki – 4.276,71 zł
- Zakład Usług Leśnych Marek Stasiak – 7.962,79 zł
- Avistrans – 3.611,22 zł
- Urząd Miejski – 21.691,92 zł
- Ogniska Przedszkolne – 50.984,82 zł
- ZETO Zielona Góra sp zoo – 14.125,32 zł
- Eko-Instal – 272.369,73 zł
- Spółdzielnia Mieszkaniowa Irys – 14.598,86 zł
- Usługi Komunalne Waldemar Piątek – 3.900,00 zł
- OHZ sp zoo – 24.857,28 zł
- Obserwator Lokalny Mieczysław Siwiec – 9.249,60 zł
- Zakład Ogólnobudolany Mirex – 10.500,00 zł
- Stowarzyszenie Gmin i Powiatów Pomorza Środkowego – 16.170,51 zł
- Aplisens SA – 1.599,00 zł
- PPHU Tęcza Hurtownia Artykułów Budowlanych Ewa Żur – 6.985,14 zł
- Energa – 40.815,84 zł
- Pomakomp Mariusz Pokutycki – 4.551,00 zł
- VIP Instal Romuald Gładysz – 2.900,00 zł
- Auto Expert sp zoo – 2.445,67 zł
- Nor-Ma Sc – 1.700,00 zł
- Firma A-Z Marek Twardowski – 10.000,0 zł
- Bud Max Marcin Łuczkanin – 133.864,04 zł
- MWIK sp zoo – 22.147,28 zł
- Elektrociepłownia Rosnowo sp zoo – 9.752,88 zł
- Bartosz Serwis Kotły Olejowe, Gazowe Bartosz Szefler – 1.736,00 zł
- PGK sp zoo – 1.623,63 zł
- Cegiełka Zygmunt Miziołek – 50.592,15 zł
- Zakład Usług Drogowo-Mostowo-Transportowych Jan Kruszewski – 
105.744,54 zł
- Usługi Inżynieryjne BAF Robert Machowicz – 27.700,00 zł
- Zakład Kominiarski Katarzyna Gajda – 5.191,60 zł
- Pryzmat Szczecin sp zoo – 3.726,72 zł
- Wspólnota Mieszkaniowa Osiedle Leśne – 18.205,09 zł
- Trawnik Producent Arkadiusz Gumieniczuk – 13.050,00 zł
- Budagros Bis sp zoo – 14.132,70 zł
- Legal Partner – 12.150,00 zł
- WAM – 62.384,54 zł
- Energa Oświetlenie – 80.868,87 zł
- Wspólnota Mieszkaniowa Nieruchomości nr 2 w Rosnowie – 468,01 zł
- Waldemar Dullek Notariusz – 3.546,10 zł
- Pomorskie Centrum Terapii Pedagogicznej – 430,32 zł
- Editio – 340,00 zł
- Przewozy Pasażerskie Sc Kaczmarczyk – 567,00 zł
- Alfa sp zoo – 922,50 zł
- Wydawnictwo CH Beck sp zoo – 174,99 zł
- Fundacja Instytut Naukowy – 57,50 zł
- Prywatna Praktyka Weterynaryjna Błażej Orczyński – 540,00 zł
- Partner IKA -90 sp j – 1.125,15 zł
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- Graf-System sp j – 738,00 zł
- Środkowopomorskie Centrum Edukacji Samorządowej i 
Specjalistycznej – 600,00 zł
- Schronisko dla Zwierząt Reks – 504,30 zł
- Powiat Koszaliński – 492,00 zł
- Fundacja Rozwoju Demokracji Lokalnej – 320,00 zł
- Hydronika Edward Kmita – 994,44 zł
- Ekowodrol sp zoo- 1.291,50 zł
- Rumcajs – 351,00 zł
- Wamet sp j – 36.604,80 zł
- Geo-Neo Robert Woźniak – 5.781,00 zł
- Nieruchomości Alina Wejer – 10.258,20 zł
- PKS sp zoo – 22.901,34 zł
- Trzygłów – Pokazy Historyczne – 9.000,00 zł

RAZEM URZĄD GMINY 1.503.560,92
Razem zobowiązania jednostek 92.916,16
Razem do spłaty kredyty i pożyczki 10.132.621,00

OGÓŁEM WSZYSTKIE ZOBOWIĄZANIA GMINY I + II 11.729.098,08

Wpływy za mandaty do dnia 27/11/2013 r. wynoszą – 1.529.881 zł

Wpływy za śmieci do dnia 27/11/2013r . wynoszą:

- przypis - 298.506 zł

- wpłaty – 244.757 zł

- zaległości – 53.749 zł (upomnienia na zaległości z tyt. wpływów za śmieci są w trakcie wysyłania) 

Gmina w listopadzie 2013r. przekazała dotacje w kwocie 314.766,00 zł do następujących jednostek:

- GOK Wyszewo –    75.798,00 zł

- GOPS Manowo – 222.348,00 zł

- Środowiskowy Dom Pomocy Społecznej – 26.220,00 zł

- Towarzystwo Miłośników Kolejki Wąskotorowej – 11.400,00 zł

Ad. I. 6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał podjętych na 
ostatniej sesji. 

Lp. Nr uchwały,
Data uchwały

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji

1. XXXVI/228/2013
25 października 
2013

zmian w budżecie gminy na 2013 
rok

Zrealizowana, została przesłana 
do  RIO w Koszalinie oraz 
wystąpiono z wnioskiem do 
Redakcji Dziennika Urzędowego 
celem opublikowania

2. XXXVI/229/2013
25 października 
2013

uchwalenia zmiany wieloletniej 
prognozy finansowej Gminy Manowo
na lata 2013 – 2024

Zrealizowana, została przesłana 
do  RIO w Koszalinie

3. XXXVI/230/2013
25 października 
2013

wysokości stawek podatku od 
nieruchomości

Zrealizowana, została przesłana 
do  RIO w Koszalinie oraz 
wystąpiono z wnioskiem do 
Redakcji Dziennika Urzędowego 
celem opublikowania
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4. XXXVI/231/2013
25 października 
2013

wysokości stawek podatku od 
środków transportowych

Zrealizowana, została przesłana 
do  RIO w Koszalinie oraz 
wystąpiono z wnioskiem do 
Redakcji Dziennika Urzędowego 
celem opublikowania

5. XXXVI/232/2013
25 października 
2013

ustalenia stawki do podatku rolnego Zostanie uchylona na dzisiejszej
sesji – Rada uchwala stawkę 
tylko w przypadku obniżenia 
maksymalnej stawki. 

6. XXXVI/233/2013
25 października 
2013

ustalenia stawki do podatku leśnego Zostanie uchylona na dzisiejszej
sesji – Rada uchwala stawkę 
tylko w przypadku obniżenia 
maksymalnej stawki.

7. XXXVI/234/2013
25 października 
2013

opłaty miejscowej Zrealizowana, została przesłana 
do  RIO w Koszalinie oraz 
wystąpiono z wnioskiem do 
Redakcji Dziennika Urzędowego 
celem opublikowania

8. XXXVI/235/2013
25 października 
2013

opłaty targowej Zrealizowana, została przesłana 
do  RIO w Koszalinie oraz 
wystąpiono z wnioskiem do 
Redakcji Dziennika Urzędowego 
celem opublikowania

9. XXXVI/236/2013
25 października 
2013

sprzedaży działki Zrealizowana, została przesłana 
do Wojewody 
Zachodniopomorskiego. 
Dokonano wyceny i w dniu 
29.11.2013 r. zostanie 
ogłoszony wykaz o zamiarze 
sprzedaży.

10
.

XXXVI/237/2013
25 października 
2013

wyrażenia zgody na nieodpłatne 
przekazanie drogi w Grzybnicy

Zrealizowana, została przesłana 
do Wojewody 
Zachodniopomorskiego

11
.

XXXVI/238/2013
25 października 
2013

wyrażenia zgody na wniesienie 
aportem i przeniesienie na własność 

spółki Elektrociepłownia Rosnowo 
Spółka z o.o. w Rosnowie rzeczy 

ruchomych i nieruchomości

Zrealizowana, została przesłana 
do Wojewody 
Zachodniopomorskiego

Ad.I.7. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów: w tym miesiącu Komisja
obradowała w dniach 8 i 13 listopada. Przedmiotem tych posiedzeń był budżet gminy na
2014 rok.  Wszyscy radni otrzymali  projekt  tego budżetu. Były  to  dwa dni intensywnej
pracy, ponieważ we wstępnych planach dotyczących budżetu brakowało ok. 7.700.000 zł
(różnica między dochodami a wydatkami). Budżet na 2014 rok musi być zrównoważony
(wydatki nie mogą przekroczyć dochodów). 

Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania
Radny  Konstanty  Dańczak  do  Komendanta  Straży  Gminnej  w  Manowie:  mieszkańcy
zgłaszają, że w Kretominie pojawiły się bezpańskie psy. 

Radna Daria Stasiak:
� W związku z tym, że  inwestycja – przebudowa drogi powiatowej w Wyszewie nie
będzie w tym roku realizowana proszę przewoźników oraz Nadleśnictwo, aby nie kierowali
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samochodów  z  drewnem  tą  trasą,  ponieważ  odcinek drogi  przy  kościele  jest  bardzo
zdewastowany,  a  ruch tych pojazdów jeszcze  pogorszy  jej  stan.  Droga  ta  musi  sluzyć
mieszkańcom jeszcze przez rok. 

Ad.I.9. Trybuna obywatelska

Joanna Margraf – dyrektor Szkoły Podstawowej w Rosnowie: chciałabym Państwa zaprosić
na imprezę charytatywną pt. „Pomagamy chorej Amelce”. Jest to akcja, która ma na celu
pomoc dziecku choremu na anemię. Szkoła, nauczyciele i rodzice bardzo zaangażowali się
w tę  akcję.  Bałtycki  Teatr  Dramatyczny  w Koszalinie  pozwolił  nam wystawić sztukę  –
jasełka,  w  dniu  16  grudnia  o  godz.  16.00.  Będą  również  występy  taneczne  dzieci  z
Wyszewa i z Rosnowa. 

Ewa Trojanowska – Przewodnicząca Rady Osiedla w Boninie: 
� Na terenie naszej gminy są parki (Bonin, Manowo), które wymagają rewitalizacji.
Czy istnieją jakieś programy pomocowe, które pomogą doprowadzić park do pierwotnego
stanu.
� Po remontach pozostał nieuporządkowany  teren (zapadnięty, kałuże) w centrum
Bonina (parking). Prosimy o wyrównanie tego terenu. 

Radny Sławomir Jamka:
� Jako  członek  Zarządu  Leśnik Manowo  chciałbym  się  podzielić  z  Państwem
informacją oraz pokazać zdjęcia z meczu. Na ostatnim meczu było 500 osób, a stadion
jako produkt gminny bardzo dobrze się sprzedaje – była telewizja Szczecin i MAX.  

I przerwa – 11
35

 - 12
00

Po przerwie Przewodniczący Rady udzielił głosu mieszkańcowi Wyszewa, który wystąpił w
sprawie wycinki drzew w Wyszewie: chciałbym przedstawić nasze stanowisko dotyczące
remontu drogi w Wyszewie. Około 100 osób jest przeciwnych idei wycinki drzew, a nie
inwestycji.  Chcielibyśmy,  aby  doprowadzić  do  realizacji  inwestycji  przy  jednoczesnym
pozostawieniu  większości  drzew.  Nie  chcemy  blokować  tej  inwestycji,  ale  jesteśmy
przeciwni  całkowitej  wycince  drzew.  Wiem,  że  Wójt  zaproponował  spotkanie  z
mieszkańcami w tej sprawie. Proponuję, aby zaprosić na to spotkanie Starostę i dyrektora
Powiatowego Zarządu Dróg. PZD tłumaczy, że nie jest to w jego gestii,  natomiast Wójt
również  twierdzi,  że  częściowo nie  jest  to  w jego  gestii.  Uważam,  że  w celu  ustalenia
jednomyślnego stanowiska powinny spotkać się cztery strony. 

Radny Janusz Sałek: jesteście jednocześnie za pozostawieniem drzew i inwestycją?

Mieszkaniec  Wyszewa:  jeśli  obie  strony  wyrażą  dobrą  wolę,  to  można  tego  dokonać.
Rozmawialiśmy  już  z  Nadleśnictwem na  temat  zamiany  gruntów.  Będzie  to  wymagało
czasu i więcej pracy, ale jest to możliwe. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: takie spotkanie już było organizowane, ale nie cieszyło
się dużą frekwencją. 
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Mieszkaniec  Wyszewa:  spotkanie  powinno  być  dobrze  przygotowane,  z  konkretnymi
informacjami – z planami inwestycyjnymi. Mieszkańcy powinni poznać zakres inwestycji,
bo tak naprawdę nikt nie wie, co dokładnie jest zaplanowane (czy chodniki, czy przejścia
dla pieszych). 

Ad. II. 1. Zimowe utrzymanie dróg

Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji  przedstawił  informację na
temat zimowego utrzymania dróg na terenie gminy Manowo:

1. Drogi krajowe – GDDKiA posiada w swoim zarządzie drogę o długości 23 km, która
będzie w II kategorii standardu utrzymania (śnieg luźny – do 4 h, błoto pośniegowe
– do 6 godzin).

2. Drogi wojewódzkie – WZD na terenie gminy posiada drogę o długości 8 km (droga od
Wyszewa do Rosnowa). 

3. Drogi  powiatowe – PZD na terenie gminy ma 20 km dróg. Droga w Boninie i  w
Kretominie będzie utrzymana w IV kategorii, w V kategorii będą utrzymane drogi:
Wyszebórz-Manowo oraz droga do Wyszewa, w VI kategorii będą utrzymane drogi
Maszkowo-Policko, Wyszebórz-Dęborogi, Wyszewo-Wiewiórowo i droga do Kopanina.

4. Drogi gminne – mamy 60 km dróg. Przetarg w zeszłym roku wygrały dwa podmioty –
p. Markiewicz i p. Stasiak. Zakres odśnieżania został podzielony na 6 zadań.  Pan
Markiewicz  obsługuje  następujące  miejscowości  –  Manowo,  Cewlino,  Kopanino,
Bonin, Kretomino. Pan Stasiak obsługuje: Wyszebórz, Dęborogi, Policko, Rosnowo,
Jagielno, Lisowo, Zacisze, Wyszewo, Wiewiórowo, Poniki, Grzybnica, Grzybniczka,
Kliszno.  Obie  firmy  w  poprzednim  sezonie  szybko  i  sprawnie  reagowały na
zgłoszenia. Myślę, że podobnie będzie w obecnym sezonie.

Ad. II. 2. Pierwsze czytanie projektu budżetu gminy na 2014 rok

Wójt: w sprawie projektu budżetu na 2014 rok odbyły się 2 posiedzenia Komisji Budżetu i
Finansów. Dokładnie przeanalizowaliśmy dochody i  wydatki.  My nie należymy do gmin
bogatych – wystarczy popatrzeć na nasze dochody. Staramy się, aby wzrost podatków był
porównywalny do inflacji. Wydatki rosną, ale my sami poprzez nasze działania zwiększamy
stronę  wydatkową  poprzez  budowę  infrastruktury  (chodniki,  drogi,  orliki,  świetlice),
pomnażanie  wydatków  na  etaty,  zwiększanie  środków  na  utrzymanie  porządku.  Taki
kierunek wybraliśmy, aby naszym mieszkańcom żyło się lepiej. Na rok 2013 nie mogliśmy
stworzyć budżetu realnego. Zobowiązania z 2013 roku przejdą na rok 2014, bo zamiast
zobowiązań spłacaliśmy raty  bankowe, dlatego wydatki  bieżące na przyszły  rok muszą
uwzględniać dodatkowe 1,5 mln zł. W 2014 roku będziemy realizowali te zadania, na które
mamy podpisane umowy (zadania finansowane ze środków pozabudżetowych). Przedłożony
projekt  budżetu  uwzględnia  nasze  maksymalne  możliwości  finansowe.  Deficyt  będzie
przeznaczony wyłącznie na cele inwestycyjne. Rada Gminy może podjąć uchwałę w sprawie
zwiększenia deficytu na realizację zadań inwestycyjnych, tylko czy w naszej sytuacji jest to
celowe. Przeprowadziliśmy rolowanie właśnie po to, aby stworzyć możliwość skorzystania
ze środków unijnych w latach 2014-2020. Jest to możliwe, ponieważ w podobnej sytuacji
jest zdecydowana większość gmin. Będziemy dążyć do tego, aby dofinansowanie dla gmin
sięgało 75-80%. Inwestycje z lokalnej grupy działania są dofinansowane w wys. 80-85%.
My odliczamy jeszcze podatek VAT od każdej inwestycji  wodno-ściekowej, ponieważ nie
mamy zakładu gospodarki komunalnej (przy kanalizacji Kretomina otrzymaliśmy zwrotu
kilkaset tysięcy złotych).  Planujemy teraz wodociąg w Wyszewie i  chcemy rozstrzygnąć
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przetarg  jak  najszybciej,  ponieważ  zastój  inwestycyjny  skutkuje  niższymi  kosztami
budowy.  Mamy  również  zobowiązania  w  stosunku  do  Agencji  Nieruchomości  Rolnej  –
uzbrojenie  działek  budowlanych  w  wodę.  Będziemy  ubiegali  się  o  dofinansowanie  tej
inwestycji. Mamy dużo inwestycji związanych z uzbrojeniem terenu. Musieliśmy wykreślić
z  projektu budżetu opracowanie  studium. Na terenie  gminy mamy ponad 400 działek
budowlanych.  Nie  ma  obaw,  że  gmina  Manowo  przestanie  się  rozwijać.  Są  tereny
przeznaczone pod inwestycje. Większość tych działek nie jest jeszcze uzbrojona, a musimy
pamiętać, że woda i ścieki to zadanie własne gminy. W Cewlinie jest taka sytuacja, że jest
energia i gaz, a nie ma wody (ostatnio zrobiliśmy też drogę). Dlatego musimy pójść w tym
kierunku  –  to  zobowiązania  wynikające  z  planów  miejscowych,  które  wcześniej
uchwaliliśmy. Ja nie robiłbym problemów z powodu studium, ponieważ uważam, że na
dzień dzisiejszy nie ma potrzeby włączać następnych dużych areałów do przekształceń, ale
zawsze można uzyskać pozwolenie na budowę w drodze administracyjnej. W Kretominie
jest kilkadziesiąt działek, w Boninie ponad 120 działek, w Manowie 70 działek. 
Wydatki  oświatowe w projekcie budżetu dotyczący również zostały okrojone. Wskaźniki
ustawowe dotyczące budżetu są zachowane, a zadłużenie jest wynikiem mojego celowego
działania,  Rady  Gminy  oraz  wcześniejszych  Rad.  Na  początku  kadencji  zadłużenie
wynosiło  10  mln,  a  teraz  11  mln  zł,  ale  zrealizowaliśmy  w  tym  czasie  bardzo  dużo
inwestycji. Na zebraniach wiejskich chciałbym przekazać mieszkańcom krótką informację
dotyczącą dochodów i wydatków.

Jan Prus –  Przewodniczący  Rady:  jeśli  ktoś z  Państwa będzie  miał  uwagi  do  projektu
budżetu proszę o zgłaszanie ich w międzyczasie do dnia Komisji, abyśmy na posiedzeniu
mogli ostatecznie go omówić i nanieść poprawki.

Wójt: może niektóre rzeczy w projekcie budżetu uszły naszej uwadze, a jest jakaś pilna 
potrzeba. Oprócz tego, że niektóre sprawy zostały zapisane w budżecie, to podjęliśmy już w
tym kierunku prace. Mamy jeszcze środki do wykorzystania z Lokalnej Grupy Działania. 
Dlatego staramy się o realizację w przyszłym roku następujących zadań: 

1. Place zabaw: Rosnowo – wieś, Kretomino,
2. Remont boiska w Grzybnicy,
3. Boisko w Wyszeborzu,
4. Witacz w Rosnowie (złożyliśmy już wniosek o dofinansowanie).

Wprowadzimy je do budżetu po zatwierdzeniu przez Marszałka dofinansowania.

Uwag do przedłożonego projektu budżetu nie zgłoszono.

Ad.II. 3. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) zmian w budżecie gminy na 2013 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/239/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

b) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 
2013-2024,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
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tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/240/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

c) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
na 2014 rok,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/241/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
d) harmonogramu realizacji zadań wynikających z „Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2011-2014”w roku 2014,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/242/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
e) nieodpłatnego przejęcia działki gruntu,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/243/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
f) przyjęcia „Programu i zasad współpracy Gminy Manowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na rok 2014”,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/244/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
g) realizacji projektu pn. „Partnerstwo Samorządów Koszalińskiego Obszaru 
Funkcjonalnego szansą na wzmocnienie potencjału rozwojowego regionu”,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/245/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
h) zatwierdzenia taryfy za zbiorowe zaopatrzenie w wodę,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/246/2013, podjęta została 14 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.
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Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
i) zatwierdzenia taryfy za zbiorowe odprowadzanie ścieków,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/247/2013, podjęta została 13 głosami za, przy 2 
wstrzymujących się.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
j) zatwierdzenia taryfy abonamentowej za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i 
zbiorowe odprowadzanie ścieków,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? 
Jan Prus –  Przewodniczący Rady:  czy  te  taryfy nie  mogą być ustalone w jednej
uchwale?
Ryszard  Wojtyniak  –  specjalista  ds.  wodociągów  i  kanalizacji:  uchwalanie  w
odrębnych  uchwałach  spowodowane  jest  tym,  że  w  przypadku  niezatwierdzenia
jednej z taryf przez Wojewodę pozostałe wejdą w życie.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/248/2013, podjęta została 14 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
k) uchylenia uchwały w sprawie ustalenia stawki do podatku rolnego,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/249/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
l) uchylenia uchwały w sprawie ustalenia stawki do podatku leśnego,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 2013 roku. Czy do
tego  projektu  uchwały  są  jeszcze  jakieś  pytania  lub  wnioski?  Nie  widzę,
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVII/250/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
m) upoważnienia kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Manowie 
do wydawania decyzji w sprawie przyznawania dodatku energetycznego

Irena Oleksy – sekretarz gminy: w tym roku dokonano nowelizacji ustawy – prawo 
energetyczne, która wprowadziła pojęcie tzw. odbiorcy wrażliwego, którym jest osoba 
pobierająca dodatek mieszkaniowy. Na gminy nałożono obowiązek wypłacania dodatków 
energetycznych. Ze względu na to, że dodatki mieszkaniowe wypłacane są przez GOPS 
zasadne jest, aby również dodatki energetyczne były wypłacane przez GOPS.

Genowefa Pelikan – kierownik GOPS: zasada jest taka, że ten dodatek należy się osobie 
pobierającej dodatek mieszkaniowy. W trakcie ubiegania się o ten dodatek mogą pojawić 
się trudności polegające na tym, że umowa z Zakładem Energetycznym będzie podpisana 
ze współmałżonkiem (również umowa kupna mieszkania, czy najmu musi być na tą samą 
osobę). Taka osoba nie będzie mogła otrzymać dodatku.
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Uchwała otrzymała Nr XXXVII/251/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

Ad. II. 3. Wolne wnioski i informacje

Jan Prus – Przewodniczący Rady: w przyszłym miesiącu sesja odbędzie się 20 grudnia, a
komisje 13 grudnia – tak zostało ustalone na wspólnym posiedzeniu Komisji. 

Sylwia Krępeć – Sołtys Sołectwa Wyszewo: mi jako sołtysowi, radnej oraz mieszkańcom
zależy  na  bezpieczeństwie  mieszkańców  i  na  pewno  wszyscy  są  za  budową  tej  drogi.
Jestem zawiedziona, że nie dojdzie do realizacji tej inwestycji w przyszłym roku - a być
może w ogóle nie dojdzie do jej realizacji. Mieszkańcy są podzieleni co do wycinki drzew.
Największym bólem będzie  sytuacja,  w  której  nie  dojdzie  do  budowy  drogi,  a  drzewa
zostaną  wycięte.  Czy  Wójt  może  wstrzymać  wcinkę  drzew  do  czasu,  kiedy  będzie
ostateczna decyzja dotycząca przebudowy tej drogi?

Wójt:  jest  zgoda  na  wycinkę  pewnej  ilości  drzew  i  te  drzewa  w  najbliższych  latach
sukcesywnie  będą wycinane,  bez  względu na to  czy  inwestycja dojdzie  do  skutku.  Na
pewno  nie  będą  wycinane  drzewa  zdrowe.  Prosiłem  o  to  p.  Starostę.  W  2014  roku
inwestycja nie będzie realizowana. W przyszłym roku będziemy już mieli pewność co do
inwestycji,  a  w  sezonie  zimowym 2014/2015  będzie  można  wyciąć  pozostałe  drzewa.
Problem polega na tym, że droga spadnie w rankingu, jeśli nie będzie wycinki drzew, bo
ważnym elementem tej inwestycji ma być poprawa bezpieczeństwa. 

Sylwia  Krępeć  –  Sołtys  Sołectwa  Wyszewo:  ustaliliśmy  z  p.  Wójtem,  że  spotkanie  z
mieszkańcami w sprawie przebudowy drogi w Wyszewie odbędzie się 12 grudnia o godz.
18.00 w GOK w Wyszewie.

Radny Tomasz Padykuła: zapraszam Państwa na jasełka w wykonaniu dzieci z Wyszeborza
do świetlicy wiejskiej w dniu 15 grudnia o godz. 17.00. Dziękuję również p. Wójtowi za
naprawę lamp w Wyszeborzu. 

Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji: dzisiaj otrzymaliśmy warunki
na budowę sieci wodociągowej do Grzybnicy i Grzybniczki.

Radny Leszek Kondrat: co oznacza dla nas wczorajszy wyrok Trybunału w sprawie stawek
za śmieci.

Wójt: w naszym przypadku wyrok nic nie zmieni. My przymierzamy się do korekty cenowej,
ale w dół. 

Ad. II. 4. Odpowiedzi na interpelacje

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez:
- K. Dańczaka:
� Wałęsające się psy – Komendant Straży Gminnej zajmie się tą sprawą. 
- D. Stasiak: wystąpimy do dyrektora ZDP o ograniczenie nośności do 20 ton na tej
drodze, bo zakaz nie wchodzi w rachubę.
- E. Trojanowskiej
� Park w Boninie – Burmistrz Tychowa na jednym ze spotkań pochwaliła się, że rady
sołeckie same sporządzają wnioski i realizują wiele przedsięwzięć. Może powinniśmy pójść
tą drogą. Panie od promocji inwestycji na pewno pomogą przy pisaniu wniosku. 
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� Parking w Boninie – na wiosnę utwardzimy ten parking.

Ad. II.5. Zakończenie
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął Obrady 
XXXVII Sesji Rady Gminy Manowo.

Protokołowała:
Anna Drabik
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